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Vážení členové Klubu přátel chodského psa, přátelé, v klidu zimního času si 
udělejte pohodlí a ponořte se do obsahu historicky první ročenky našeho klubu
       

 Jana Kudrnáčová – redakce ročenky 
 předsedkyně KPCHP, z.s.  
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KONTAKTY – VÝBOR KPCHP 
 

PŘEDSEDKYNĚ  
Jana Kudrnáčová  (Rosnice 19, 503 12 Všestary) 
Tel.: 603 511 040    /    e-mail: Bryvilsar@seznam.cz 
 
MÍSTOPŘEDSEDA 
Karel Peroutka  (Letiny 5, 336 01 Blovice) 
Tel.: 605 716 618    /    e-mail: KarlosPeroutka@seznam.cz 
 
HLAVNÍ PORADKYNĚ CHOVU 
Ivana Soldánová  (Dobrochov 84, 798 07 Brodek u Prostějova) 
Tel.: 728 109 962    /    e-mail: IvaSold@seznam.cz 
 
JEDNATELKA A EVIDENCE ČLENSKÉ ZÁKLADNY, SVODY A BONITACE 
Sylva Jančová,   (Čsl. armády 1232, 250 01 Brandýs nad Labem-Stará Boleslav) 
Tel.:  605 233 541   /    e-mail: sylva.vitacanina@gmail.com  
 
POKLADNÍ 
Adrijana Vildová  (Malé Březno 124, 400 02 Ústí nad Labem) 
Tel.: 721 170 287    /    e-mail: kpchppokladni@seznam.cz 
 
REFERENTKA PRO VÝCVIK 
Jana Maierová  (Rokytnice nad Rokytnou 226, 675 25 Rokytnice nad Rokytnou) 
Tel.: 608 332 375    /    e-mail: maierovajana.kpchp@seznam.cz 
 
REFERENTKA PRO KLUBOVÉ WEBOVÉ STRÁNKY 
Zdeňka Štěpánová  (Podhora 14, 294 13 Mohelnice nad Jizerou) 
Tel.:  732 933 402   /    e-mail: zdenka.stepanova@post.cz 
 
 KONTROLNÍ A REVIZNÍ KOMISE KPCHP 

 
PŘEDSEDKYNĚ KONTROLNÍ A REVIZNÍ KOMISE 
Lenka Frydrychová  (Plhov 53, 506 01 Jičín) 
Tel.: 731 085 680    /    e-mail: frydrychova.plhov@seznam.cz 
 
ČLENKY KONTROLNÍ A REVIZNÍ KOMISE 
Marcela Karenová  tel.: 608 530 892  e-mail: marcelakarenova@seznam.cz 
Zdeňka Koubíková  tel.: 731 730 840  e-mail: ZaFKoubikovi@seznam.cz  
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BANKOVNÍ SPOJENÍ A PLATBY 
 
IČ: 44846509 
 
Bankovní účet klubu:   000000-0162705919/0300 
IBAN:  CZ07 0300 0000 0001 6270 5919 
BIC:  CEKOCZPP 
 

PŘEHLEDY POPLATKŮ: 
           
POPLATEK ČLEN NEČLEN VS     
              
Roční členské příspěvky  
pro stávající členy  
(platba do 31. ledna daného roku) 400,- Kč X  číslo členského průkazu 
 
Stávající člen 
(opožděná platba ročního  
členského příspěvku) 450,- Kč X  číslo členského průkazu 
 
Členský příspěvek – nový člen 450,- Kč X  rodné číslo 
 
Rodinný příslušník  100,- Kč X  číslo členského průkazu 
 
Roční členský příspěvek  
zahraničního člena  
(platba do 31. ledna daného roku) 550,- Kč X  číslo členského průkazu 
 
Roční členský příspěvek  
zahraničního člena opožděná platba 650,- Kč X  číslo členského průkazu 
 
Členský příspěvek  
– nový zahraniční člen 650,- Kč X  11 
 
Svod dorostu 200,- Kč    500,-  Kč 02 
 
Bonitace 400,- Kč 1.100,-  Kč 03 
 
Inzerce na webových stránkách  
(pouze pro členy KPCHP) 130,- Kč xxx  05 
 
Vystavení KL 250,- Kč    600,-  Kč 04 
 
Kontrola vrhu kilometrovné  kilometrovné 
 a poštovné poštovné 
   poplatek klubu 200,- Kč 10 
 
Uzavření smlouvy o poskytnutí chovatelského servisu nečlenovi klubu      1 000,- Kč 
 
Členský příspěvek musí být vždy zaplacen do 31. ledna roku, za který se platí!!!!! 
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DŮLEŽITÉ ADRESY STŘEŠNÍCH ORGANIZACÍ 
 
ČESKOMORAVSKÁ KYNOLOGICKÁ UNIE  
 
Maškova 3  
182 53 Praha 8 – Kobylisy  
www.cmku.cz 
 
Tel.: +420 234 221 371 
 
Telefonovat je možné v úterý – čtvrtek 7:00 – 12:00, 13:00 – 15:30  
Návštěvní hodiny (= osobní vyřizování agendy v sídle ČMKU): 
Úterý  9:00 – 12:00 a 13:00 – 17:00 
Středa  7:30 – 12:00 a 13:00 – 15:00 
 
KONTAKTY: 

Tajemnice ČMKU:  

Ivana Jarošová  tel.: 724 189 669 e-mail: cmku@cmku.cz 

Podatelna:  

Mgr. Irmina Rohlíčková tel.: 725 882 558 e-mail: podatelna@cmku.cz 

Šampionáty, chovatelské stanice:  

Lenka Fairaislová tel.: 725 456 148 email: fairaislova@cmku.cz 

 
ČESKÝ KYNOLOGICKÝ SVAZ  
 
U Pergamenky 1511/3 
170 00 Praha 7 – Holešovice 
www.kynologie.cz 
 
Úřední dny: úterý a středa 7:00 – 12:00  a 12:35 – 16:15  
 
KONTAKT: 
Plemenná kniha (zasílání hlášení vrhu pro přidělení zápisových čísel, duplikáty PP, zasílání 
přihlášek k zápisu vrhu, registr chovných jedinců aj.): 
Bc. Hana Skřivánková tel.: 773 319 134  (8:00 – 12:00)  
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ÚVODNÍ SLOVO PŘEDSEDKYNĚ  
 

Vážení členové a příznivci našeho čes-
kého národního plemene – chodského psa, 
dostává se Vám do rukou, spolu s dárkem 
v podobě našeho tradičního stolního kalen-
dáře na rok 2024, první vydání Ročenky. 
Tuto tiskovinu jsme zvolili v návaznosti na 
zrušení tištěné podoby klubového Zpravo-
daje, který nyní vychází elektronicky na 
našem klubovém webu www.kpchp.org. 

Náš klub má v současné době 
673 členů a pořádá pro ně mnoho akcí. 
Každoročně tři klubové výstavy, bonitace, 
svody dorostu, výcvikové a víkendové akce, 
letos na Seči poprvé i prodloužený víkend 
pro štěňata, tradiční závod O Kozinův po-
hár, různá mistrovství republiky, dogtreky 
či letní týdenní akci.  

Všem organizátorům a pomocníkům 
těchto akcí patří obrovské poděkování. Je-
jich účastníci si jsou jistě vědomi náročnos-
ti, času a úsilí, které je třeba při pořádání 
vynaložit. Účastník přijede na jeden nebo 
dva dny na akci, užije si ji, ale pořadatele 
to stojí hodně osobního času a práce, aby 
bylo vše zajištěno a aby byli účastníci spo-
kojeni. Podařená akce je pro ně odměnou. 
Proto si já osobně vážím všech, kteří se na 
naší práci podílejí. Nejde jen o klubové 
akce, ale také o přípravu klubového Zpra-
vodaje, úpravy a správu klubového webu, 
prezentace našeho chodského psa na výcvi-
kových a sportovních akcích „vyššího ty-
pu“, poctivá chovatelská činnost aj.. Všem, 
kteří se na tomto podílejí, patří velký dík.  

Ač se jedná o Ročenku 2023 nelze 
opomenout unikátní 1. světovou výstavu 
chodských psů v roce 2022. Troufám si tvr-
dit, že tato naše akce se zařadila mezi nej-
prestižnější výstavy české kynologie. Pří-
tomno bylo mnoho čestných hostů a jejich 
reakce byly více než pozitivní. Ještě dlouho 
po akci jsem slýchávala od mnohých kyno-
logických kolegů a přátel samou chválu 
a uznání… Celý organizační tým, všichni 
pomocníci na akci a také sami vystavovate-
lé zaslouží i nyní, i když už uplynul více než 
rok od konání výstavy, velké poděkování  

a respekt za dobře odvedenou práci. Jistě 
se shodneme, že pro nás všechny byla naše 
1. světová výstava chodských psů svátkem 
a nezapomenutelným zážitkem. 

 
V letošním roce na výroční členské 

schůzi byly projednávány a odsouhlaseny 
některé úpravy zápisního řádu. Diskuse 
byla věcná, někdy lehce emotivní, ale smě-
rovala ke společnému cíli, a to je chov 
nejen krásných a pracovitých chodských 
psů, ale zejména zdravých. Je zcela logické, 
že mezi chovateli není naprostá shoda na 
tom, co je třeba změnit, co zachovat apod. 
Každý má jiný pohled, priority, zájmy, zku-
šenosti… Osobně nejsem v chovu zastán-
cem razantních opatření ve větším rozsahu 
najednou. Mám zkušenosti a informace 
z mnoha jiných chovatelských klubů a bo-
hužel takový postup má opravdu většinou 
více negativní dopad než ten pozitivní. Za-
vedení neuvážených zákazů a omezení ve 
větší míře má vždy vliv na variabilitu krev-
ního zastoupení v chovu.  

Zde si dovolím uvést některé z „chova-
telských mouder“ PhD. Carol Beuchat 
z Institute of Canine Biology, z jejichž 
prací osobně hodně čerpám, i když ne se 
vším, ale s mnohým se ztotožňuji:  
• „Genetickou zátěž je nutné znát, vzít na 
vědomí a pracovat s ní. Snahy a postupy ji 
vymýtit za každou cenu různými opatřeními 
vedou ke katastrofě. Screening a selekce na 
„neproblémové nemoci a defekty“ nejsou 
dobrou strategií k odstranění genetických 
problémů v chovu.  
• Chov pouze na nejlepších jedincích a 
zároveň přísná umělá selekce a celá řada 
screeningových metod na genetické defekty 
jsou metody, které přivodily genetickou 
krizi v chovu čistokrevných psů. 
• Chovatelé opomíjejí sledovat ukazatele 
životní zdatnosti ve svém chovu. Např. mrt-
vě narozená štěňata, životaschopnost 
štěňat, plodnost, nízké porodní váhy, čet-
nost vrhů, dožití do dospělého života, délka 
života. Jestliže se některý z těchto ukazatelů 
ve Vašem chovu zhoršuje, není žádoucí 
v této „linii“ pokračovat. 
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• Chovatel musí vyřadit z chovu jedince, 
který není naprosto zdráv a fit. Ač se to zdá 
přirozené a logické, opak je bohužel v sou-
časném chovu psů mnohdy pravdou. 
• Je důležité udržovat rovnováhu mezi 
počtem psů a fen využívaných v chovu. Ni-
kdy nepoužívejte téhož psa na stejnou fenu, 
neopakujte znovu „oblíbená“ spojení. Ztrá-
cíte tím pestrost v chovu i v celé populaci. 
Když do příští generace přispějí dva souro-
zenci, teoretická průměrná ztráta genetické 
diverzity (tj. rozmanitosti) klesá na 25 %. 

 
Je toho mnoho, co bychom si měli 

uvědomovat a čím se řídit a k tomu není 
třeba žádných opatření či zákazů daných 
klubem. Jsou to zejména chovatelé, kteří 
ovlivňují generační vývoj chovu psů. Cho-
vatelský klub jen udává požadovaný směr 
a určuje základní pravidla. 

 

 
Jana Kudrnáčová  

 
 

Organizační struktura české kynologie 
  

Plemena s nejvyššími počty zápisů  

 
V České republice v roce 2022 

 
Chováme psy s průkazem původu, a to 

znamená, že musíme dodržovat nějaká pra-
vidla, a ta pravidla musí někdo stanovit.  

Organizační struktura české kynologie 
je ve své podstatě jednoduchá. Základem 
a hlavně tím nejdůležitějším jsou majitelé, 
držitelé a chovatelé psů. Ti se sdružují 
v chovatelských klubech a dalších organi-
zacích, např. takových, které se zabývají 
některým z typů výcviku. Vše zastřešuje 
Českomoravská kynologická unie (dále 
ČMKU), která má celou řadu úkolů. Vy-
pracovává základní předpisy společné pro 
všechna plemena. 

Nejdůležitější z nich je asi Zápisní řád, 
který ošetřuje všechno, co se chovu a vy-
stavování průkazů původu psa týká. Dru-
hým důležitým předpisem je Výstavní řád 
ČMKU a na něj navazuje Řád pro jmeno-
vání rozhodčích pro posuzování exteriéru 
psů. Na základě uvedených předpisů si jed-
notlivá plemena psů – přesněji řečeno cho-
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vatelské kluby – vypracovávají vlastní 
předpisy. Každé plemeno má svá specifika, 
která se odrážejí v klubových normativech, 
a to zvláště v tak zvaných podmínkách pro 
zařazení do chovu. Proto se snadno může 
stát, že se optáte kolegy od jiného plemene, 
jak zařadit psa nebo fenku do chovu. Po-
skytne vám podrobné informace, které ale 
u vašeho plemene neplatí. Poměrně složitá 
je otázka výcviku. U té by se dalo říci, že si 
každá odbornost, třeba sportovní kynologie, 
záchranáři, pasení nebo lovecká kynologie 
vypracovává své vlastní Zkušební řády 
a další pravidla. 

Vypracovávání základních předpisů je 
jen jeden z úkolů ČMKU a i ten má svá 
určitá omezení. Nesmí být v rozporu s čes-
kou legislativou a musí odpovídat požadav-
kům, které má Federation Cynologique In-
ternationale (dále FCI).  

FCI má působnost po celém světě 
a v současné době je jejími členy 108 států. 
Dalších devět států má s FCI kontrakt 
a další státy jako je napřík USA, Velká Bri-
tánie či Kanada mají s FCI smlouvu o spo- 

 
lupráci. Členství v FCI je z pohledu naší 
kynologie velmi důležité. Tím nejpodstat-
nějším je ale skutečnost, že si členské státy 
vzájemně uznávají průkazy původu. Připo-
menout je však třeba skutečnost, že průkazy 

původu nevystavuje jen 
ČMKU, ale i řada dal-
ších organizací. Ty ale 
nejsou členy FCI, a pro 
majitele psů s takovým 
PP z toho vyplývá řada 
omezení.  

FCI je organizace, 
která by se dala přirov-
nat k OSN. Česká re-
publika v ní hraje velmi 
podstatnou roli. Jsme 
malý stát, ale jsme po-
važováni za kynologic-
kou velmoc. V uvede-
ných tabulkách si mů-
žete ověřit, jak vychá-
zíme ve srovnání s dal-
šími státy z pohledu 8 
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která se odrážejí v klubových normativech, 
a to zvláště v tak zvaných podmínkách pro 
zařazení do chovu. Proto se snadno může 
stát, že se optáte kolegy od jiného plemene, 
jak zařadit psa nebo fenku do chovu. Po-
skytne vám podrobné informace, které ale 
u vašeho plemene neplatí. Poměrně složitá 
je otázka výcviku. U té by se dalo říci, že si 
každá odbornost, třeba sportovní kynologie, 
záchranáři, pasení nebo lovecká kynologie 
vypracovává své vlastní Zkušební řády 
a další pravidla. 

Vypracovávání základních předpisů je 
jen jeden z úkolů ČMKU a i ten má svá 
určitá omezení. Nesmí být v rozporu s čes-
kou legislativou a musí odpovídat požadav-
kům, které má Federation Cynologique In-
ternationale (dále FCI).  

FCI má působnost po celém světě 
a v současné době je jejími členy 108 států. 
Dalších devět států má s FCI kontrakt 
a další státy jako je napřík USA, Velká Bri-
tánie či Kanada mají s FCI smlouvu o spo- 

 
lupráci. Členství v FCI je z pohledu naší 
kynologie velmi důležité. Tím nejpodstat-
nějším je ale skutečnost, že si členské státy 
vzájemně uznávají průkazy původu. Připo-
menout je však třeba skutečnost, že průkazy 

původu nevystavuje jen 
ČMKU, ale i řada dal-
ších organizací. Ty ale 
nejsou členy FCI, a pro 
majitele psů s takovým 
PP z toho vyplývá řada 
omezení.  

FCI je organizace, 
která by se dala přirov-
nat k OSN. Česká re-
publika v ní hraje velmi 
podstatnou roli. Jsme 
malý stát, ale jsme po-
važováni za kynologic-
kou velmoc. V uvede-
ných tabulkách si mů-
žete ověřit, jak vychá-
zíme ve srovnání s dal-
šími státy z pohledu 
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čísel. Určitě zajímavá je statistika počtu 
zápisů do plemenné knihy ve vztahu 
k počtu obyvatel.  

Pro všechny členy není důležité jen 
vzájemné uznávání platnosti průkazu půvo-
du. Velmi podstatné je i schvalování stan-
dardů jednotlivých plemen. Standard ple-
mene je mezinárodně platná norma, která 
popisuje vzhled (exteriér) plemene, jeho 
povahu a ve většině případů i historii. Je to 
i základní norma pro vedení chovu. V praxi 
to znamená, že by se jedinec odchovaný 
v ČR a jedinec odchovaný ve Venezuele 
měli lišit jen minimálně.  

V současné době je v normativech FCI 
možné najít 370 řádně či prozatímně uzna-
ných plemen. Chovatelé chodských psů 
mohou dosvědčit, že dostat se na tento se-
znam není vůbec nic jednoduchého 
a všichni určitě velmi oceňujeme práci, 
kterou v této otázce odvedl Klub přátel 
chodského psa. 

Členství v FCI a zastupování české ky-
nologie na poli mezinárodním není poslední 
úkol ČMKU. Velkým problémem je česká 
legislativa. Všichni asi víme, že není jedno-
duché do projednávání zákonů a vyhlášek 
vnést názory a požadavky odborníků. Vždy 
se o to snažíme, ne vždy je výsledek tako-
vý, jaký bychom si představovali. Důležitá 
je skutečnost, že jsme se stali připomínko-
vou organizací, tedy organizací, která má 
právo se k návrhům zákonů vyjadřovat. 
Velmi důležité je i to, že výborně spolupra-
cujeme s Komorou veterinárních lékařů. 

O jednotlivých úkolech a problémech, 
které řeší ČMKU, by se toho dalo napsat 

hodně. Smutné je, že orgány ČMKU často 
řeší spory vyplývající ze špatných mezilid-
ských vztahů víc, než zájmy psů a jejich 
majitelů.  

 
Je příjemné napsat, že Klubu přátel 

chodského psa se uvedený povzdech ne-
týká. Staré české přísloví říká že: „Jaký 
pán, takový pes“. V případě chodských 
psů by se to dalo otočit a napsat „Jaký 
pes takový pán“. Chodský pes je z mého 
pohledu úžasné plemeno, je nenáročný, 
je pracovitý, není agresivní, dá se s ním 
dělat spousta věcí a je zdravý. Chodský 
pes a lidé okolo něj dělají české kynologii 
tu nejlepší reklamu. 

 
MVDr. Lubomír Široký 

Předseda ČMKU 
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Dixi 
 
Kdo z Vás nebyl na vý-

stavě v Mohelnici, tak byl 
ochuzen o zajímavé setkání 
s panem Vladimírem Jež-
kem. Proto bych Vám rád 
krátce přiblížil, jak Vladimír 
a jeho pes zasáhli do chovu 
chodského psa. Pan Ježek je 
kynologem od dětství, kyno-
logii se věnuje od 9 let. Byl 
členem Svazarmu a kynolo-
gie ho provází po celý život, 
jakož celou jeho rodinu. 

 

 
 
Jak tedy ovlivnil pan Je-

žek chov chodského psa? 
Úplnou náhodou jsem se při 
jedné akci seznámil s dcerou 
pana Ježka a trošku nevě-
domky jsem chválil chodské 
psy a na otázku, jestli už 
nějakého viděla, jsem byl 
„odpálen“ větou…ano, můj 
táta měl Dixiho. Tak to mě 
trošku usadilo , ale slovo 
dalo slovo a pozval jsem  

 
 

pana Ježka do Mohelnice na 
výstavu. Celé to bylo pro něj 
překvapení. Návštěva výsta-
vy byla dokonale utajena 
a až na místě Vladimír zjistil, 
že byl dovezen na výstavu 
chodských psů. Byl opravdu 
mile překvapen. Ta dlouhá 
cesta od roku 1985 byla, je 
a určitě ještě bude trošku 
trnitá, ale slova uznání pro 
naše plemeno byla z jeho úst 
moc milá. 

Teď trošku o Dixim. Di-
xi je otcem prvního vrhu A 
na Barance, který se narodil 
20. října 1985.  

 

 
 
Když mi pan Ježek vy-

právěl, že Dixiho objevila 

jeho manželka v Prostějově 
a doma hned říkala, že tako-
vý krásný černý huňatý pes 
se mu určitě bude hodit pro 
jeho plány, tak neváhal a šel 
ho koupit. Podle slov pana 
Vladimíra byl Dixi naprosto 
excelentním psem. Byl skvě-
lý na obrany a kousal lépe 
než mnohý německý ovčák, 
stopa mu šla skvěle a co mě 
ještě osobně překvapilo, tak 
že se v saních choval napros-
to přirozeně a byl hlavním 
tahounem v zápřahu. Vášeň 
pro tažné sporty měl pan 
Ježek už od vojny, ale v té 
době bylo těžké sehnat ple-
mena vhodná pro tahání, 
a myšlenka, že začne s ovčá-
ky, byla zajímavá. 

 

 
 

Poprvé, když Dixi vedl 
spřežení na závodech ve 
Svaté Kateřině, skončilo 
spřežení na krásném 7. mís-
tě, což nikdo nečekal. Další 
rok složil spřežení jen 
z ovčáckých psů a opět jej 
vedl Dixi. Výsledek už bo-
hužel přesně nevíme, ale 
z ohlasů bylo jasné, že jeho 
psi udělali velký dojem. Pro 
povahu a hlavně i pro vzhled 
Dixiho, který se hodně po-
dobal tomu chodskému psu, 
co hledal pan Ing. Findejs, se 
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pan Ježek ozval na výzvu 
a pan Findejs vybral Dixiho 
jako typického představitele 
pro naše plemeno.  

 

 
 
Dixi se stal otcem 

17 štěňat ve třech vrzích A 
a C na Barance a A vrhu 
Dobrá stopa. Je škoda, že 
zemřel v necelých sedmi 

letech, kdy mu praskl vřed 
na dvanácterníku. Určitě 
mohl ještě dát mnoho dalších 
potomků. 

 
Po setkání s panem Jež-

kem a před časem i s panem 
Hykelem a rozhovoru s nimi 
si troufám říct, že jdeme 
správným směrem a držíme 
to, co choďáka dělá chodá-
kem. Ještě nás čeká dlouhá 
cesta a jistě nebude lehká, 
ale MY to určitě zvládneme 
a brzy dotáhneme choďáka 
k tomu, že bude plně mezi-
národně uznán FCI. 

A poslední, co bych rád 
dodal k celému článku… 
Díky, Vladimíre, za Dixiho. 

 

Karel Peroutka 
 

 

 
Alkes Kira a Xeileen Malou, Švýcarsko 
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Udržování standardní kohoutkové výšky chodského psa 
 
Standardní výška chodského psa je u fen 49-52 cm, u psů 52-55 cm. Výška ± 2 cm je již 
uváděna ve vadách, tzn. u fen 47, 48 nebo 53, 54 cm, u psů 50, 51 nebo 56, 57 cm (tj. kó-
dy A3 až A6). Víme, že negativní stránky v chovu psů má jak snižování kohoutkové výšky, 
tak i zvyšování její horní hranice. U chodského psa se objevuje spíše posun k horní hranici 
kohoutkové výšky, kde kód A5 musíme „hlídat a zohledňovat“ ve výběru chovných párů, 
poněvadž je již standardem výška v kódu A5 uváděna jako vada.   

Proto je třeba, aby všichni chovatelé směřovali svůj chov cestou k zachování ideálních 
proporcí a výšky chodského psa. Vždyť vyšší kohoutková výška má ve velké většině vliv 
na: modelaci hlavy, tj. delší čenichová partie, užší mozkovna, delší ucho, méně výrazný čelní 
stop a v další návaznosti užší hrudník (přitom správně utvářený hrudník má vliv na mechani-
ku dýchání), nedostatečná hloubka hrudníku (přitom mělký hrudník má vliv na strmou a krát-
kou lopatku, což má vliv na pevnost hřbetu) a delší hlezno (a přitom právě hlezno má nespor-
ný vliv na kvalitu pohybu, musí být silné a pevné) atd. Jak se říká, mnohé souvisí se vším. 

 
Vidíte rozdíly? 
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Několik statistik hlavní poradkyně chovu Ivany Soldánové 
 

Rok Narozeno Počet vrhů Počet otců Průměr na vrh 
2018 471 85 50 5,54 
2019 546 104 55 5,25 
2020 549 99 49 5,54 
2021 670 130 54 5,15 
2022 582 121 66 4,8 

 

Početnost vrhů rok 2022 
14x1 štěně 9x2 11x3 20x4 14x5 
24x6 14x7 11x8 3x9 1x10 

 

Dotazníky zdraví 
Odesláno  2022 – 201 2023 (do 20. 10.) – 417 
Chronické obtíže 1x slinivka 1x srdce, slinivka, rohovka, 

štítná žláza, ehrlichioza 
Alergie  1x potravinová 3x potravinová 
Vnitřní orgány 3x slinivka 

1x ledviny 
5x slinivka 
1x štítná žláza po kastraci 

Záchvaty  5x 15x 
 

Celkový souhrn dotazníků zdraví 2004 - 2023 – vyplněno 2259 dotazníků 
Alergie 
 18x 

Játra 
 1x 

Ledviny  
3x 

Nadledvinky  
1x 

Oči 
2x 

Slinivka 
 21x 

Srdce 
7x 

Štítná žláza 
8x 

Trávení 
5x 

Záchvaty 
43x 

 

Změny od 1. ledna 2024 
 
 Povinné vyhodnocení DM do chovu 

(vyjmutí ze zdravotního programu). 
 Max. počet jedinců na bonitacích 75 
 Výsledky z ostatních výstav, než pořá-

daných klubem, se nebudou na webu 
zobrazovat v „Novinkách“ a na karty 
psů budou vkládány podle časové vytí-
ženosti webmastera (pozn.: nejde o pri-
oritu správy našeho webu, stejně tak ja-
ko vkládání fotografií na karty psů za-
slaných majiteli). 

 
Ivanka Soldánová 

 
Klubový web (www.kpchp.org) slouží zejména k prezentaci plemene a našeho klubu a pro 

informovanost našich členů. Zároveň vytvořené programy, které se stále zdokonalují, 
pomáhají poradcům chovu při jejich práci. 

 

K prezentaci svého psa může každý majitel použít svůj osobní web. 
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Mnohdy nazývané 

problémy psů  
jsou ve skutečnosti  

problémy lidí 
 
 

 
 
Psi byli dříve používání 

zejména k hlídání obydlí 
a stád, k manipulaci se stády 
dobytka, někdy k tahu vozů 
s nákladem. Nyní pes plní 
hlavně funkci společníka, 
změnily se požadavky na psy 
kladené.  

 

 

 

 
Dříve měl pes hlasitě ště-

kat a hlásit přiblížení cizí 
osoby či zvířete a dnes to 
shledáváme jako nežádoucí. 
Majitelé psů nechtějí, aby 
jejich psi rušili sousedy 
a okolí.  

Dříve se musel pes samo-
statně a rychle sám rozhodo-
vat a dnes to shledáváme 
jako nežádoucí, pojmenová-
váme to, že je pes tvrdohlavý, 
že nespolupracuje apod.  

 

Co je pro psa přirozené 
chování, je pro člověka 
mnohdy bráno jako porucha 
v jeho chování. U některých, 
zejména společenských ple-
men, dokonce můžeme vidět 
„polidšťování psů“. 

 
 
Prosím nechte psům ale-

spoň trochu jejich přiroze-
nosti a nechte je žít! 
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  Co byste měli vědět 
 

Podmínky chovu psů 
 
České právo pamatuje na stanovení pravidel 
chovu psů. Tuto problematiku stanovuje vy-
hláška č. 21/3013 Sb., o stanovení podmínek 
při chovu psů a koček. 
 
Co tedy tento předpis stanoví? Dlužno po-
dotknout, že se týká právnických nebo fyzic-
kých osob, která se zabývají chovem zvířat, 
a chovatelů, kteří jsou jejich členy. Ale také 
podnikatelů, kteří se v rámci podnikatelské 
činnosti zabývají chovem zvířat. 
 
Všichni tito musejí při chovu psů dodržo-
vat následující podmínky: 
 
1. V případě, že se věnují plemenitbě ma-
lých plemen psů do 50 cm kohoutkové výš-
ky, mohou připouštět pouze feny ode dne 
ukončeného čtrnáctého měsíce věku až do 
dne ukončeného osmého roku věku, a psy 
ode dne ukončeného čtrnáctého měsíce a dále 
neomezeně. 
2. V případě, že se věnují plemenitbě 
středních a velkých plemen psů nad 50 cm 
kohoutkové výšky, mohou připouštět pouze 
feny ode dne ukončeného sedmnáctého měsí-
ce věku až do dne ukončeného osmého roku 
věku, a psy ode dne ukončeného sedmnácté-
ho měsíce a dále neomezeně. 
3. U fen, které ukončily osmý rok věku, je 
možné zabřeznutí pouze na základě potvrzení 
veterinárního lékaře o vyšetření zvířete na 
začátku říje s dobrozdáním, že zdravotní stav 
březost umožňuje bez nadměrných rizik. 
4. Fena kojí pouze takový počet štěňat, 
který odpovídá její zdravotní kondici podle 
posouzení veterinárním lékařem, ostatním 
životaschopným štěňatům musí chovatel za-
jistit náhradní výživu. 
5. Maximální počet vrhů u chovné feny je 
tři za období 24 měsíců. 
6. Minimální věk pro odběr štěňat od feny 
je 50 dnů. 

K těmto pravidlům přistupuje od 15. led-
na 2020 ještě jedna novinka veterinárního 
zákona: Chovatel, který chová psa, je dále 
povinen zajistit označení psa čipem do 3 mě-
síců věku, nejpozději však před přechodem k 
novému majiteli. Chovatel, který chová psa, 
je povinen zajistit, aby identifikační číslo psa 
bylo zaznamenáno v dokladu o očkování psa. 
Identifikačním číslem psa se rozumí alfanu-
merický kód zobrazený transpondérem, který 
umožňuje zjistit totožnost konkrétního psa. 
 

 
 
A na co ještě nemáte zapomenout? 

1.  
2.    Chovatel, který chová 3 a více psů samičí-

ho pohlaví starších 12 měsíců, je povinen 
tuto skutečnost oznámit veterinární správě 
nejpozději do 7 dnů ode dne, kdy počet cho-
vaných psů samičího pohlaví starších 12 mě-
síců dosáhl 3 a více chovaných zvířat; 
v oznámení chovatel uvede počet chovaných 
zvířat a místo jejich chovu. 

3.    Chovatel je povinen oznámit krajské 
veterinární správě snížení počtu jím chova-
ných psů samičího pohlaví starších 12 měsí-
ců pod 3, a to nejpozději do 7 dnů ode dne, 
kdy tato skutečnost nastala. 

4. Žije-li více chovatelů ve společné domácnos-
ti, ve které chovají 3 a více psů samičího 
pohlaví starších 12 měsíců, má oznamovací 
povinnost pouze jeden z nich. 
   Z chovu psů se tímto stává poměrně sofis-
tikovaná činnost svázána množstvím regula-
cí. Zdali bude mít zpřísnění podmínek chovu 
psů repelentní účinek na množírny, ukáže až 
čas. Zbývá jen doufat, že ti poctiví chovatelé 
tuto legislativní smršť ve zdraví ustojí. 

(z prezentačního článku ÚKOZ) 
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Novela zákona na ochranu  
zvířat proti týrání 

 
 Dne 1. února 2021 vstoupila v platnost 

novela Zákona na ochranu zvířat proti týrá-
ní. Mimo jiné je v ní zakotvena povinnost 
pro chovatele vést a po dobu tří let skla-
dovat Evidenční listy vrhů narozených po 
1. únoru 2021. Ministerstvo zemědělství 
vypracovalo závazný formulář, který je 
k dispozici na jejich webu a který si mohou 
zájemci stáhnout. Ve formuláři jsou rubriky 
pro identifikaci chovatele. Trochu se liší 
u těch, kdo mají na chov psů živnostenský 
list a u nás ostatních. Jsou tam i rubriky 
vztahující se ke štěňatům. Je tam i dotaz na 
sdružení či organizaci, v rámci které chová-
te. Tam je možné napsat Klub přátel chod-
ského psa nebo Českomoravskou kynolo-
gickou unii. Evidenční list vrhu je povinný 
pro organizované chovatele, pro chovatele, 
kteří mají na chov psů živnostenský list a na 
chovatele, kteří mají víc než 3 fenky starší 
jednoho roku. Evidenční list  se nikam ne-
posílá, chovatel si jej zakládá pro případ 
kontroly. 

Z novely Zákona na ochranu zvířat proti 
týrání také vyplývá, že nabyvatelé štěněte 
musí od chovatele obdržet o štěněti infor-
mace. Patří do nich výše uvedená identifika-
ce chovatele + údaje o štěněti, např. datum 
vrhu, matka, číslo čipu, očkování, odčervení 
atd. Chovatel může nabyvateli štěněte dát 
kopii Evidenčního listu vrhu, může použít 
formulář Ministerstva zemědělství Převodní 
list štěněte (je opět na webu Mze). Převodní 
list štěněte nahrazuje i smlouva mezi chova-
telem a nabyvatelem, musí tam ale být zá-
konem požadované informace. Vzor najdete 
ve formuláři Převodního listu štěněte.  

  
 

 
 

Budoucnost zájmového chovu 
zvířat v ČR 
 
Dne 13. března 

2023 se v Posla-
necké sněmovně 
Parlamentu České 
republiky konal 

třetí kulatý stůl na téma „Budoucnost zájmo-
vého chovu zvířat v ČR“ pořádaný poslanci 
Mgr. Ninou Novákovou, Ing. Petrem Ben-
dlem, MVDr. Pavlem Bělobrádkem, Tomá-
šem Dubským a Ing. Karlem Smetanou. 
Vznikla neformální platforma, jejíchž debat 
se zúčastní stále více subjektů. Své zástupce 
zde měla i ČMKU.  
 

Spousta témat se týkala zvířat jako celku, 
např. aspektů chovu (včetně stránky zdravot-
ní, a to jak na úrovni národní, tak na úrovni 
Evropské unie), výcviku (v tomto směru 
s důrazem na pozitivní motivaci při výcviku), 
welfare atd.  

 
V kontextu současné situace se jeví jako 

nerovnoměrný prostor, který dostává 
k dispozici veřejnost odborná oproti ve-
řejnosti laické. Je na místě tato témata 
pozitivně prezentovat (vč. soužití se zvíře-
tem, pozitivní motivace a komunikace se 
zvířetem atd.) a šířit osvětu, neboť ačkoliv 
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se pro odbornou veřejnost v této oblasti 
jeví tyto aspekty jako samozřejmé, smě-
rem k veřejnosti jsou s velmi výrazným 
přesahem prezentovány pouze negativní a 
kritizující informace, tedy informace jed-
nostranné, neodpovídající reálné situaci.  

Ve vztahu k související legislativě byly 
opakovaně zmíněny nepřesné, a priori nega-
tivně vymezené a nejednotně používané ter-
míny a nesprávné překlady. Ze strany ČMKU 
bylo znovu požádáno a apelováno na to, aby 

 

ČMKU měla možnost mít včas veškeré in-
formace a být účastna všech souvisejících 
jednání, včetně připomínkového místa, účasti 
v pracovních skupinách apod.  
 

 
 

Všestrannost chodského psa a dosažené úspěchy
 

 
 
Chodský pes má zastoupení v mnoha 

sportovních odvětvích a rozhodně svými vý-
kony nezůstává na chvostu. Mám na mysli 
jejich účast jak na vrcholových tuzemských 
akcích, tak i v zahraničí. 

V současné době má největší rozmach pa-
sení. Ještě v roce 2020 v podstatě pásli pouze 
dva psi jedné majitelky. Za dva roky – v roce 
2022 – se soutěže „Chodský pes ve výkonu“ 
v disciplíně pasení účastnilo 28 psů. A někte- 
 

 
 

 
ří z nich již startují na nemalých závodech 
v zahraničí i tuzemských, na republikové 
úrovni. Jeden z nich se může pyšnit i titulem 
šampiona práce a účastí na 1. mistrovství 
Evropy v pasení. 

 

 
 
Naopak stálicí je mezi choďáčkáři agility. 

V posledních letech především mezi mládeží. 
Opakovaně se někteří účastní mistrovství 
republiky dětí a juniorů. Letos se v naší zemi 
konalo mistrovství světa, kde Norsko repre-
zentoval právě chodský pes. Ačkoliv nedosá-
hl na stupně nejvyšší, jedná se o nádherný 
úspěch. 

Choďáky potkáte i v disciplíně frisbee. 
Tam máme velmi nadějné juniorky, které 
rovněž vyjíždí i do zahraničí. Velký úspěch 
měly na mistrovství republiky, a to včetně 
kvalifikace na mistrovství světa. 
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Mnozí z nás si ani neumí představit mis-

trovské soutěže v dogdancingu bez účasti 
chodských psů. Nejinak tomu bylo i v letech 
2022 a 2023, kde nás naše děvčata úžasně 
reprezentovala a zadařilo se jim tak, že 
ochutnala i pocity na stupních vítězů. 

 

 

Sportem, který choďák umí dělat na úrov-
ni, je nosework. Věřím, že jich do této disci-
plíny postupně dospěje víc. Vzorem jim mů-
že být chodská dáma, která se v roce 2021 
stala mistryní republiky.  

Ani chodskému psu se nevyhnul moderní 
trend a spousta z nich se věnuje sportu zva-
nému canicross, případně doplněného kolem 
či koloběžkou. Ať už rekreačně či závodně, 
hlavně, že vše sdílí se svým pánem. Zde má 
chodský pes velkou konkurenci v plemenech 
k tomuto sportu předurčených. 

 

 
 
Na závěr bych zmínila sportovní kynolo-

gii. Ta jako jediná tu je s námi od počátku 
regenerace chodského psa. Ačkoliv v dnešní 
podobě skrývá mnoho různých typů zkoušek. 
Do poloviny listopadu letošního roku jich 
bylo ve sportovní kynologii složeno 125, 
z toho je deset vyšší úrovně, kdy se zkouška 
skládá ze všech tří disciplín – stopy, posluš-
nosti i obrany. Na podzim se dva choďáčci 
dokonce zúčastnili „Mistrovství republiky 
plemen“. I když nesoutěžili v nejvyšší kate-
gorii, tak rozhodně ostudu neudělali. 
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Je krásné sledovat všechny, kdo se se 
svým chodským psem věnují některé ze spor-
tovních disciplín. Všem patří poděkování za 
úžasnou prezentaci našeho národního pleme-
ne a hodně štěstí do dalších let. 

Jana Maierová 
 

  
 

Přehled některých z mnoha dosažených úspěchů 
 
Key DiscDog Freestyle:  
Martina Bolehovská a Messi z Boršova SPTF I 22. místo z 65, Tereza Kromková a Fly Ciara 
Černá luna PTT 1. místo ze 34 
 
Fun Factory For Frisbee:  
Tereza Kromková a Ember Černá luna SPTF I 60. místo ze 131 + nejlepší junior 
 
XVII. mistrovství České republiky:  
Tereza Kromková a Fly Ciara Černá luna Freestyle Open 20. místo z 56 + kvalifikace na Mis-
trovství světa, Quadruped Women 18. místo z 35 + nejlepší junior, Martina Bolehovská 
a Messi z Boršova SPTF I 42. místo ze 114 
 
Bye Bye Summer:  
Martina Bolehovská,Messi z Boršova SPTF I 24. místo z 62, Quadruped Women 6. m. z 21 
 
USDDN DogFrisbee European Championship, Hungary 2023:  
Alena Bolehovská a Messi z Boršova Freestyle Starters 12. místo ze 33, Tereza Kromková  
a Fly Ciara Černá luna Freestyle Open 55. místo z 90, Tereza Kromková a Ember Černá luna 
Freestyle Open 47. místo z 90 
 
USDDN Hungarian qualifier 2023:  
Martina Bolehovská a Messi z Boršova SPTF I 6. místo ze 46 + kvalifikace na Mistrovství 
světa, Alena Bolehovská a Messi z Boršova Freestyle Starters 6. místo ze 13 
 
Dogfrisbee závody ve Švýcarsku:  
Alena Bolehovská a Messi z Boršova Freestyle Starters 3. místo z 6, Martina Bolehovská 
a Messi z Boršova SPTF I 9. místo ze 40 
 
BO ONLINE Freestyle:  
Martina Bolehovská a Messi z Boršova Toss and Fetch 2. místo z 31 
 
Ha Ha Online:  
Martina Bolehovská a Messi z Boršova Toss and Fetch 2. místo ze 20, Alena Bolehovská 
a Messi z Boršova Toss and Fetch 10. místo ze 20 
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Dumper z Konické skály s Luckou Schönovou – přehled účastí na všech závodech v pasení 
ovcí v roce 2023. Ze 13 závodů se 10x umístili na stupních vítězů. 
 
IHT3 Székesfehérvár (Maďarsko) 11. 3. 2023 – excellent, 1. místo z 8 týmů,  
rozhodčí D. Rájová (ČR) 
IHT3 Székesfehérvár (Maďarsko) 12. 3. 2023 – very good, 3. místo z 8 týmů,  
rozhodčí D. Rájová (ČR) 
IHT3 CACT Těně (ČR) 19. 5. 2023 – very good, titul CACT, 3. místo ze 16 týmů,  
rozhodčí S. Clahsen (Holandsko) 
IHT3 Circle-C-Ranch (Rakousko) 28. 5. 2023 – good, 3. místo ze 13 týmů, 
rozhodčí H. Cornier (Francie) 
IHT3 Circle-C-Ranch (Rakousko) 29. 5. 2023 – very good, 5. místo ze 13 týmů,  
rozhodčí H. Cornier (Francie) 
IHT3 CACT Těně (ČR) 9. 6. 2023 – excellent, titul CACT, 3. místo ze 13 týmů,  
rozhodčí P. Szarvás (Maďarsko) 
IHT3 CACT Libušín (ČR) 16. 6. 2023 – very good, titul CACT, 3. místo z 9 týmů,  
rozhodčí M. Vostřez (ČR) 
IHT3 Aussie Herding Cup Opole (Polsko) 25. 6. 2023 – excellent, 5. místo ze 13 týmů, ce-
na za nejlepší týmovou práci napříč všemi kategoriemi, rozhodčí P. Szarvás (Maďarsko) 
IHT3 CACT Martínkovice (ČR) + MČR chodských psů v pasení 30. 6. 2023 – very good, 
titul CACT, 4. místo ze 14 týmů v rámci celého závodu, Mistr chodských psů v pasení 2023, 
rozhodčí I. Horská (ČR) 
IHT3 Libušín (ČR) 1. 9. 2023 – NP, 3. místo z 11 týmů, rozhodčí M. Koško (ČR)  
IHT3 Martínkovice (ČR) 1. 10. 2023 – excellent, 2. místo z 9 týmů, rozhodčí I. Horská (ČR) 
IHT3 CACITR Těně (ČR) 27. 10. 2023 – very good, titul CACT, 11. místo ze 14 týmů,  
rozhodčí S. Jaunin (Francie) 
IHT3 CACITR Peaches Memorial (Rakousko) 1. 11. 2023 – excellent, CACA-TR, 3. místo 
z 9 týmů, rozhodčí P. Szarvás (Maďarsko) 
 
Získání titulu Český šampion práce a také Český šampion krásy.  
Účast na 1. ME v pasení ovcí jako náhradník za ČR a teamleader  
(Díky 3. místu na MČR v pasení ovcí 2022, kvalifikovali se první dva, třetí byl náhradník).  
A v listopadu je čeká poslední závod sezóny – Mistrovství republiky v pasení ovcí. 
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Jaké je to pást ovečky 
 

Ráda bych se s vámi podělila o naši spo-
lečnou cestu, která by byť i pro jednoho člo-
věka mohla být inspirací. Cesta, která byla 
plná radostí, ale i starostí, ať už mých, či 
Cessy. Pasení? Co je to pasení, co si pod 
tímto máme představit? Tyto otázky jsem 
často dostávala. 

 
"Nikdy se nevzdávej, když to nejde  
– to u nás platilo víc než kdy jindy" 

 

 
 
Cessy se poprvé k ovečkám dostala v šesti 

měsících svého věku. Tento sport jsme zkusily 
na popud naší trenérky poslušnosti, jelikož 
Cessy je submisivní fenka a pasení by ji moh-
lo dopomoct zvednout sebevědomí. Dostaly 
jsme se pro mě ne do šťastných rukou a hle-
dala jsem jiné vedení. Cessy o ovečky jevila 
zájem, ale pak došlo k “nějakému" zlomu 
a Cessy se u oveček necítila, při práci v ko-
šáru koukala hlavně na mě a snažila se do-
stat za mnou a ovečky ji nezajímaly.  

Hledala jsem, co dál, jak dál. Podařilo se 
nám dostat na trénink pro mě k jedné z nej-
lepších trenérek v České republice, zajímal 
mě hlavně její názor na Cessy, zda vidí něco, 
co já ne, a po zhlédnutí nás obou nám bylo 
řečeno, že fena má perfektní poslušnost 
v sedmi měsících, kterou by jí mohl závidět 
kdejaký dospělý pes, ale ovce ji nezajímají, 
ale jen já a já a jak se ke mně dostat přes 
ovečky. Bylo nám doporučeno přestat pást na 
půl roku a poté to zkusit znovu a uvidí se. 
Pamatuji si, že jsem byla z toho špatná, pro-
tože mě tento sport nadchl a líbil se mně. 
Pamatuji si, jak můj smutek z toho mě ovládl, 

pohlcoval, naštěstí pár lidí okolo mě v těch 
chvílích podporovalo, ať se nevzdáváme 
a dáme tomu čas. Byla to nejlepší rada, kte-
rá, jak se říká, přinesla to "ovoce".  

S Cessy jsme se po 5 měsících vrátily na 
pastvinu, k ovečkám, a vzala si nás pod svá 
křídla naše trenérka Lucie Schönová. Během 
naší "nepasecí" pauzy jsem přemýšlela, pod 
jakým vedením bych ráda trénovala, a hleda-
la výcvikové středisko. Byla mi doporučena 
právě Lucka, a tím, že sama vlastní chodské 
psy, což mně bylo velmi blízké, protože 
o tomto plemeni má podvědomí a zná jej i co 
se týče povah a charakteru, bylo rozhodnuto 
a oslovila jsem ji.  

Vzpomínám na první trénink na fieldu ve 
Velké Bíteši. Šly jsme do košáru, kde jsme 
měly připravené ovečky. I po pauze nastala 
opět stejná scéna, Cessy koukala na mě, hle-
dala cestu, jak rychle za mnou, a ve mně se 
začalo cosi lámat, zaplavoval mě stejný pocit 
jak před měsíci, pocit, že toto asi nebude 
prostě pro nás sport. Pamatuji, vzpomínám, 
jak Lucka vymýšlela způsoby, jak nám pomo-
ci, samotné jí nešlo do hlavy, "proč" nechce 
Cessy pást, viděla její velké pouto vůči mně. 

 

 
 
Vlezla do košáru, převzala ji a zkoušela s 

ní pást sama, to ale nepomohlo a Cessy se 
nalepila na stranu košárku, kde jsem stála. 
Já se vrátila zpět do košáru a poté použila 
jejího psa Dumpera, aby Cessy pomohl 
a vyhecoval k pasení, nepomohlo nic, a až 
naposled, kdy jsme si lámaly hlavu, co je za 
problém, proč nechce, ji napadlo vyndat 
z košáru dvě ovečky. BINGO. Naráz jako by 
se v Cessy místo tlačítka OFF zapnulo tlačít-
ko ON. Začala okamžitě pást, úplně vyměně-
ný pes, nabízela mně správné situace a pásla. 
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V té chvíli mě zaplavilo obrovské štěstí a obě 
jsme se s Luckou smály, že jsme zjistily pro-
blém, co ji vadí, vadilo. Byla jsem v tu chvíli 
nesmírně Lucce vděčná, jsem vlastně dopo-
sud za vše, co pro nás dělá, za to, že si dala 
práci a lámala si hlavu s tím, jak nám pomo-
ci. Cessy vadil pravděpodobně větší počet 
ovcí, mohli jí vadit i rohatí berani, ale i coko-
liv jiného. Je zde moc faktorů a mnoho ALE. 

Postupem času jsme počet ovcí začaly na-
vyšovat a již nebyl žádný problém. Po pár 
trénincích jsem usoudila, že můžeme zkusit 
první zkoušku vloh NHAT. Na tuto zkoušku 
jsem nemohla s Cessy na poslední chvíli ze 
zdravotních důvodu nastoupit, neboť jsem 
nečekaně byla hospitalizována v nemocnici, 
a proto mě zaskočila moje kamarádka a zá-
roveň naše trenérka ve sportovní kynologii 
Zuzča Péčková, ke které chodíme od 10. týd-
ne věku Cessy na cvičák. Zuzča na zkoušku 
nastoupila s Cessy a splnily ji společně na 
známku výbornou.  

 

 
 
Když se jeden problém vyřešil a tréninky 

se nesly v duchu pasení, přišel další problém, 
ale tentokrát u mě. Musela jsem podstoupit 
řadu operací, které mě vyřadily na x měsíců 
z tréninků v pasení. Během té doby si vzala 
na starosti Cessy naše trenérka Lucka, aby 
nedošlo k úplné pauze, když se Cessy rozpás-
la, a pásla jednou za čas s ní, ale při tréninku 
často Cessy z pastviny odbíhala za mnou, 
i když pásla, pásla, že musí, ale ne že moc 
chce, řešila stále mě, že tam nejsem s ní. Na-
stal podzim 2022 a já se mohla postavit zpět 
na pastvinu, obě si s Luckou pamatujeme, 
když jsem si Cessy převzala zpět, jak byla 
šťastná, jak se změnil její pohyb u ovcí, který 
byl radostný, a měla při práci se mnou úsměv 

od ucha k uchu, že je zase s paničkou a může 
společně začít trénovat a připravovat se na 
zkoušku HWT, pracovní zkoušku v pasení.  

 

Byl konec listopadu, měly jsme poslední 
trénink den před zkouškou, chtěly jsme si to 
celé zkusit ještě jedenkrát a posledních pár 
minut v tréninku, kdy zalezlo sluníčko, zaví-
raly jsme ovečky do košáru, ozvalo se křup, 
panička špatně stoupla, a už to bylo, natrh-
nutý lýtkový sval a bylo vymalováno. Pama-
tuji si, jak i přes velkou bolest jsem přemýšle-
la, jak bych tu zkoušku zvládla, ale bylo to 
nereálné. Na dva a půl měsíce mimo tréninky 
a zkouška se nekonala. Přelomil se rok 2022 
a byl tu rok 2023. Po zahojení jsme pozvolna 
začaly trénovat a od půlky ledna trénovaly na 
zkoušky, které nás čekaly na konci měsíce 
února. Trenérka nás vždy učila tak, abychom 
uměly i na vyšší zkoušky, aby nás na zkoušce 
co nejméně překvapilo a dokázaly jsme si 
případně poradit s obtížnější situací. A opět 
buch. No jo, asi mně je to souzeno, říkala 
jsem si. Když se to stalo, říkala jsem si, že to 
už snad není možné. Ostatní si ze mě i potom 
dělali srandu a asi se to jen tak z paměti ne-
vymaže. 14 dní před zkouškami jsem uklouzla 
na bahně v lese u pastviny a škaredě si zlomi-
la dvě kosti na pravé ruce a bylo opět vyma-
lováno. Sádra na 4 týdny a bohužel návrh 
operace ruky, protože to bohužel byla ruka, 
která je už poněkolikáté operována. Říkala 
jsem si, co závody? Ale tentokrát jsem to ne-
vzdala, chodit můžu a s rukama to nějak vy-
myslím, zjistila jsem si, zda mohu se sádrou 
nastoupit na zkoušku. Zkoušku jsme splnily 
na výbornou, ztratily pouze dva bodíky 
a odešly jsme s obrovskou pochvalou. Práce 
Cessy na fieldu se paní rozhodčí velmi líbila 
a byla velmi překvapená, jak klidného 
choďáka viděla pást u ovcí. Nevěřila jsem, 
jak milá slova se k nám dostala v ten den. 

Druhý den jsme nastoupily na zkoušku 
IHT1, měla jsem velké obavy, i bolesti, byl to 
náš první závod v této kategorii, ve kterém 
Cessy skončila na 3. místě a zkoušku splnila 
na výbornou. Celý víkend se nesl v úžasné 
atmosféře, přijeli nás podpořit přátelé, 
dodnes si pamatuji, jak jsem kamarádku 
Lucku Hostinskou prosila, zda mně pomůže 
do bundy, zda mně udělá culík, byla to ob-
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rovská pomoc pro mě, ač se to zdá jako ma-
ličkost. Po tomto víkendu, ač úplně fyzicky 
unavená, bolavá a vyčerpaná, jsem na sebe 
byla hrdá, protože pást nezkušená, v boles-
tech s rukou v závěsu, která byla v týdnu před 
závody znovu reponovaná a k tomu všemu za 
nepřízně počasí, kdy jsem měla pod nohama 
bláto, a tím pádem hrozil další pád, bylo 
opravdu náročné a pro mě bylo výhrou už 
jenom to, že jsem dojela domů celá. 

Ze závodů jsme odjížděly se slovy „Holka 
z Moravy nám natrhla zadek s rukou v sád-
ře“, tato věta mě velmi hnala dál a byl to 
impulz do dalších závodů.   

Ještě před úrazem jsme se přihlásily na 
závody IHT1 v Maďarsku, sice jsme v té době 
neměly složenou zkoušku HWT, ale naše tre-
nérka počítala s tím, že ji pravděpodobně 
splníme, tak jsme se přihlásily. Závody 
v Maďarsku pro nás byla velká neznámá, 
nevěděla jsem, co nás čeká, ruku jsem měla 
pořád v sádře a ve světě pasení jsme byli 
úplní nováčci. 

Na fieldu na nás čekaly rohaté ovečky, ale 
Cessy jim od začátku ukázala, že je respektu-
je, a v tomto duchu se následně nesl celý zá-
vod. Skončily jsme na 2. místě se známkou 
výborně a byla jsem na Cessy moc hrdá. Slo-
va rozhodčí mě opět velmi potěšila. 

Další závod jsme absolvovaly v květnu 
2023 v Rakousku, kde na nás čekaly obtížně 
zvládnutelné ovečky, které se bály jak psa, 
tak i člověka. Byla jsem v šoku a ze začátku 
nevěděla, jak si s tím poradit, když jsem vidě-
la, jak se trápí i závodníci z vyšší kategorie, 
ale měla jsem to štěstí, že závodila i naše 
trenérka a poradila. Nakonec jsme to společ-
nými silami zvládly a vybojovaly si 3. místo 
se známkou výborně a neudělaly ostudu.  

Během měsíce května byly oznámeny změ-
ny pravidel, došlo ke zpřísnění a nás se to 
dotklo zejména v tom smyslu, že pokud pes 
získal v IHT1 3x známku výbornou, musel 
přestoupit do vyšší kategorie, z čehož jsem 
nebyla moc nadšená, protože pes v této kate-
gorii již musí být více vychozený a více toho 
umět. Přemýšlela jsem, zda si dát pauzu 
v závodění a nějaký čas trénovat, ale jelikož 
už jsem byla přihlášená na další závody, roz-
hodla jsem se, že to zkusíme.  

V červnu 2023 jsme tedy nastoupily do ka-
tegorie IHT2. Cessy sice splnila zkoušku na 
známku dobře, ale závod nám moc nevyšel, 
ovládla nás moje tréma z vyšší kategorie 
a Cessy to vycítila, využila toho a chovala se, 
že neví, co je lehni, zastav a ovečky na mě 
hrnula. Všichni víme, že naše tréma, obavy 
a vše, co se nám honí hlavou, se na psa pře-
nese a takto i vypadalo. 

 

 
 
Následující závody jsme už s Cessy měly 

vše pod kontrolou a z 8 závodů v této katego-
rii jsme s Cessy 5x skončily na bedně. 3x 
obsadila 2. místo se známkou výborná, 1x 
obsadila 3. místo se známkou velmi dobře, 
získala 1. místo v kategorii IHT2 na MČR 
chodských psů v pasení. 

Tím pádem Cessy splnila v září 2023 
všechny podmínky pro přestup do kategorie 
IHT3.  

Tuto kategorii jsme letos neměly v plánu 
absolvovat, chtěla jsem pozvolna trénovat, 
pilovat naše nedostatky a sílit Cessynky hla-
vu, přece jenom jsou v této kategorii úkony, 
které jsme zatím nikdy nedělaly, překážky 
jsou náročnější a pes musí daleko více pra-
covat.  

Dostala jsem ovšem pozvání na závody 
v Hustopečích a po přesvědčování známých, 
včetně pořadatelů, jsem se rozhodla, že to 
přece jenom zkusíme a budeme to brát pouze 
jako trénink. Cessy splnila závod na velmi 
dobře a umístila se na 2. místě, ale pro nás 
byla největší výhra to, že jsme závod dokon-
čily, protože tento field je známý velmi těž-
kými ovečkami. Proto jsem byla velmi hrdá 
na výkon Cessy, pracovala po celých 30 mi-
nut a na pastvině nechala kus sebe.  
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V mých očích vzrostla, a to jsem si mysle-
la, že už ani nejde. Ale vzrostla. Někdy slyším 
názor, že je Cessy jemná fena, slabší, ale 
myslím, že tím, jaký výkon předvedla v Hus-
topečích, ukázala, jak silná umí být, a když je 
potřeba, umí pracovat.  

Cessy od března do října splnila čtyři 
zkoušky z pasení, stala se první fenkou chod-
ského psa, která splnila nejvyšší zkoušku 
v pasení. Dostávám otázky: „Jak to děláte, 
jak jste to dokázaly? Máš nějakou radu?“. 
Radu nemám, stále si připadám jako začá-
tečník v tomto sportu. Jediné, co vím, a za  
tím si stojím, že klidná povaha Cessy, kterou 
má po svém tatínkovi Korinovi, je to gro, co 
v tomto sportu dělá hodně, je to to, co v zá-
vodě je vidět. Klid, respekt ke mně a k ovcím.  

 

 
 
Sama jsem to viděla, ale že to vidí i další 

lidi, včetně rozhodčích, mě velmi těší. Cessy 
je typ psa, co si na vše musí přijít sám, nesmí 
se do ničeho nutit a pod velkým tlakem nebu-
de pracovat. Řvát na ni nemá smysl, stáhne 
se. Dřív jsem nechápala proč, přece je to můj 
první pes, já pasením nepolíbená, ale časem 
jsem zjistila, že má pravdu Cessy. Já taky 
nepracuji pod tlakem, nemám ráda, když na 
mě někdo křičí, a těchto situací se straním 
a odcházím z nich. Holka mě prostě stále učí. 

Již dávno jsem ji pochopila, co mi nazna-
čovala, a tím začala naše společná cesta, 
cesta úspěchů, cesta zkoušek a to, že máme 
jedna druhou. A naše souhra je vidět na zá-
vodech, a to je pro mě to nejvíc. Na otázku, 
jak jsme to dokázaly za tak krátkou dobu, 
nedokážu odpovědět, ono to šlo tak nějak 
samo, přirozeně. Až si Cessy začala být 
u oveček jistá, nebyl zásadní problém, se 
kterým bychom se spolu praly.  

Prostě se to stalo a během 7 měsíců jsme se 
z nejnižší kategorie vypracovaly do nejvyšší. 
 

A všem, co chtějí něco v životě vzdát, ať už 
ve světě pejsků nebo osobním životě, nic ne-
vzdávejte. Na začátku mě nikdy nenapadlo, 
kam až to dotáhneme, nikdy ve snu mě nena-
padlo, jak mě to začne bavit, ani ve snu mě 
nenapadlo, jak to bude někdy těžké a nároč-
né. Často od lidí, co o tomto sportu nemají 
povědomí, slýchávám, na tom nic není, cho-
díš, ovce jdou za tebou a pes za nimi. Hezky 
to vypadá, ale hůře se to provádí. Je to, jak 
kdybyste milovali sladké a nemohli jste jej 
mít, to samé má pes s ovečkami, úmyslný 
dotek rovná se ukončení závodu. Je to sport, 
jak já říkám, v kterém jsou tři komponenty, 
no čtyři. Handler, ovce, pes a počasí. Vše 
hraje obrovskou roli, a jak se říká, když kaž-
dý „vstane hore zadkem jinak“, je vymalová-
no. Když jste v souhře vy i váš pes, rozstřelí 
vám tu pohodu ovce, když už jste v souhře 
všichni tři, počasí to pokazí. Pokud je horko, 
ovce nechtějí chodit, pes taky ne a i vy toho 
máte plné zuby, když závodíte v pravé poled-
ne a je 35 stupňů. Naopak pokud prší, ovce 
jsou mokré, vy jste mokří, pes je mokrý 
a pastvina je jako skluzavka. Je tu moc čini-
telů, který tento sport ovlivňují, a to mnohým 
nedochází. Až nyní jsem si konečně v pove-
lech trošku vědomá a jistá, co dělám a říkám, 
ale v živé paměti mám začátky, kdy se motáte 
tak, že se bojíte, kdy budete na zemi a ty rohy 
budete mít u hlavy, kdy posíláte psa na stra-
nu jednu a říkáte jiný povel, kdy se tam točíte 
jako kača v čepici. Pasení je pokaždé výzvou, 
ať je to trénink nebo závod. 

S Cessynkou nás nyní čeká pauza od zá-
vodů, pár jich zkusíme příští rok, ale bude to 
pozvolněji, je to mladá fenka a nechci, aby 
došlo ke "zlomení", vyhoření. Přeci jsou 
v nejvyšší kategorii hlavně psi, kterým je pět 
a více let. V nejvyšší kategorii budeme hlavně 
nabírat zkušenosti, nejvíce já jako handler, 
a načítat situace, které nás mohou potkat, 
a sem tam si nějaký závod zkusíme. Tak nám 
držte palce i do dalších let a děkujeme všem, 
kdo nám fandí a podporují nás, oni to moc 
dobře ví. Děkuji všem, kdo nás posouvá dál. 

 

Jana Čočková a Cessy Český rubín 
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Hodnocení rozhodčího: 
 
Janču a Cessy jsem měl možnost poprvé 

posuzovat letos v červnu na jejich prvních 
závodech v kategorii IHT2. Jejich společný 
projev na fieldu se mně velmi líbil, klidná 
práce a skvělá poslušnost Cessy, ale co nej-
víc bylo pro mě velkým překvapením, že 
teprve v březnu holky složily zkoušku HWT. 

 Hodnotit je jako rozhodčí se mě podařilo 
ještě 3x, naposled na konci září, kdy si holky 
spolu vyběhaly na závodě krásné 2. místo 
a známku výbornou v silné konkurenci. Za 
těch pár měsíců jsem u nich viděl velký po-
sun. Velmi se mi líbí jejich vzájemná souhra, 
klid a práce Cessy, v některých úkonech mně 
doslova vyrazila dech, její outrany jsou do-
slova luxusní.  

Plemeno chodský pes má dalšího silného a 
skvělého závodníka, a tentokrát dámského 
zastoupení. Přeji holkám, ať se jim nadále 
daří a ať se stále na ně tak hezky kouká při 
závodech, jako jsem měl možnost i já. 

 
Miroslav Vostřez, FCI rozhodčí pro pasení 

 
CHODSKÝ PES NECHYBĚL  

NA MISTROVSTVÍ EVROPY 2023 
V OVLÁDÁNÍ STÁDA  

POMOCÍ OVČÁCKÉHO PSA 
V TRADIČNÍM STYLU 

 
Ve dnech 22. - 24. září se v maďarském 

Hortobágy konalo vůbec první oficiální Mis-
trovství Evropy tradičních plemen. Za kaž-
dou zemi se kvalifikovaly dva týmy + 1 ná-
hradník, přičemž každá země měla vlastní 
systém, jakým týmy vybrala.  

Reprezentovat Českou republiku se na vý-
chod vydaly tři nejúspěšnější dvojice z Mis-
trovství ČR 2022 - z prvního místa se kvali-
fikoval Matěj Mikuláš Píše s fenou bílého 
švýcarského ovčáka Frederikou Bílá Merci 
„Rikou“, z druhého místa Martina Mastilová 
a kelpií kluk Arrow Crazy Legs „Šňůra“ a ze 
třetího místa jako náhradník a zároveň team 
leader Lucie Schönová a chodský pes Dum-

per z Konické skály „Dumpík“. Ačkoli jsme 
byli „pouze“ náhradníci, byla pro mě obrov-
ská čest se celé akce zúčastnit. 

V pátek se nám na fieldech dostalo dů-
stojného oficiálního přivítání a zahajovacího 
ceremoniálu vedeného hlavním organizáto-
rem mistrovství Evropy Gáborem Kéve. 
Nutno dodat, že Dumpíka na celém zahájení 
nejvíc zaujali dva berani na vodítkách a celý 
ceremoniál strávil otočený zadkem ke staros-
tovi a čelem na berany.    

Následovala jedinečná exkurze do puszty, 
kde se kromě ukázek místních koní, psů, ovcí 
a skotu losovala také startovní čísla. Nepopu-
lární číslo 1 si vytáhla naše Marťa, zatímco 
Matěj si vytáhnul 9. Na posuzování se chys-
tali celkem 3 rozhodčí: Barbara Kiss (Ma-
ďarsko), André Roller (Německo) a hlavní 
rozhodčí Luigi Guidobono Cavalchini (Itá-
lie). Jejich body se sečetly a vydělily třemi. 
Ze 17 sobotních startujících mělo 12 nejlep-
ších postoupit do nedělního finále, které se 
bodovalo odděleně od soboty a ze kterého 
měl vzejít první Mistr Evropy v pasení tra-
dičním stylem. 

 

 
 

Závod se konal v koňském areálu 
s tribunou, tedy pro nás vskutku netradičním 
areálem na tradiční pasení. Nakonec se jak 
plac, tak zázemí ukázalo být opravdu per-
fektní volbou, neboť z tribun bylo celé dění 
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na fieldu skvěle vidět a navíc poskytovaly 
ochranu před sluncem i deštěm. 

 

 
 
Již první sobotní starty napověděly, že 

největší výzvou víkendu budou ovce. Každé 
stádo čítalo 20 maďarských cápovek, které 
zjevně nebyly zvyklé na ovládání tradičním 
plemenem tak, jak tento styl známe my. Li-
dem se vyhýbaly ještě o něco více než psům, 
takže uvodit je na balanc se nepovedlo niko-
mu za celý víkend a styl, jakým bylo potřeba 
je vést, se blížil spíš vodění indických běžců. 
Kromě toho, že ovce nenásledovaly člověka 
a byly velmi reaktivní, se ale nechovaly ně-
jak zákeřně nebo panicky, že by přeskakova-
ly ploty nebo permanentně utíkaly, naopak 
poměrně příjemně držely stádo. Bylo ne-
smírně zajímavé sledovat, jak si s tímto sty-
lem vedení který tým poradí.  

 

 
 
Naše Marťa se Šnůrou nasadila svým vý-

konem laťku nesmírně vysoko a rovněž Ma-
těj s Rikou předvedli krásný běh, takže jsme 

si po zhlédnutí všech týmů byli téměř 100% 
jisti, že do nedělního finále mezi top 12 týmů 
postoupí oba dva (resp. čtyři). Přesné výsled-
ky prvního dne nám sice organizátor nepro-
zradil a vyhlašoval jen jména postupujících, 
ale nemýlili jsme se! Milé bylo, že bylo 
umožněno odzávodit mimo pořadí i dvěma 
náhradníkům, takže jsme si i my mohli na 
vlastní kůži vyzkoušet atmosféru mistrovství 
přímo na place. Myslím, že chodský pes 
ostudu neudělal a měla jsem tu čest si potom 
o našem národním plemeni popovídat nejen s 
rozhodčími, ale i s ovčáky z celé Evropy, 
které choďák zaujal.  

 

 
 
V neděli rozhodčí ještě o něco přiostřili 

a závodníky čekal náročný trial. I přes deš-
ťové přeháňky byla atmosféra úžasná, všich-
ni si navzájem fandili a tleskalo se i těm, 
kteří si s tratí nebo ovcemi neporadili. Matěj 
s Rikou předvedli opět solidní výkon, který 
jim nakonec vynesl krásné 7. místo! Se zata-
jeným dechem jsme pak sledovali Marťu se 
Šňůrou, které jsme tajně tipovali jako adepty 
na stupně vítězů. Tento sen se málem rozply-
nul, když se jim nepovedl most a následně 
Martina spletla směr průchodu další překáž-
kou. Ostatní úkoly se ale zadařily excelentně 
a nakonec zaslouženě vybojovali bronzové 
medaile! Stříbro brala po úžasném výkonu 
Veronika Neméthová ze Slovenska s austral-
skou ovčačkou Mistou a zlato tentokrát zís-
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kala po bezkonkurenčním běhu Finka Kaisa 
Hilska s kelpiím klukem Masou. Jako třeš-
ničku na dortu získala česká reprezentace 
nádherné 2. místo v soutěži týmů, předběhli 
nás pouze Italové, kteří si svou chvilku slávy 
náležitě užili.  

Děkujeme za velkou podporu z “domova”, 
kde naše živá vysílání sledovaly desítky lidí 
a fandili, a za neskutečnou materiální i fi-
nanční podporu všem našim sponzorům 
a klubům, bez kterých bychom se na takovou 
výpravu vydali jen stěží. Klubu přátel chod-
ského psa patří velký dík, že byl ochoten nás 
s Dumpíkem podpořit. Domů jsme odjížděli 
z vyhlášení vítězů zcela promočení, ale plni 
zážitků a dojmů, nové inspirace a obohaceni 
o spoustu nových známých. Maďaři svou 
organizací nasadili laťku prvního Mistrovství 
Evropy velmi vysoko a tento víkend se ne-
smazatelně vryl do našich pamětí. Příští rok 
se Mistrovství koná v Itálii a my už s napětím 
čekáme, kdo se z letošního MČR kvalifikuje 
tentokrát. 

Lucie Schönová 
 
O příspěvek do naší Ročenky jsem požá-

dala osobu, která je s chodským psem spjata 
nejen generačně, ale také se aktivně účastní 
některých našich akcí, a to paní Kristinu 
Kulhánkovou, vnučku Ing. Jana Findejse. 
 

Vážení přátelé chodského psa, 
 
je druhá polovina podzimu, brzy bude zi-

ma a pomalu se blíží Vánoce. Čas, kdy se 
příroda, ale i my a naše mysl trochu zklidní, 
zastaví a mnozí z nás bilancují či přemýšlí, 
co se povedlo, co už méně a co do příštího 
roku udělat jinak a líp. A o čem přemýšlím 
já? O tom, jak ten čas neskutečně letí. Zvláš-
tě pak, když se týká našich čtyřnohých přátel. 

Jak je z malého štěněte brzy rozdováděný 
dorostenec, mladý jedinec sbírající první 
výstavní zkušenosti, pak přijde bonitace 
a období, kdy je pes ve vrcholné kondici po 
všech stránkách. A život plyne… Člověk se 

ani nenaděje a máme po svém boku veterána. 
Tam, kde byla dříve jasná barva, se objevují 
najednou šediny. Z jistého kroku se stává 
nejistý. Aktivní pes najednou dává přednost 
odpočinku. V oku už není taková jiskra jako 
byla ještě před několika měsíci. Náš psí přítel 
zestárnul. Je z něj veterán. Pro každého cho-
vatele a majitele by měl být darem. Pro mě je 
to to nejcennější, co v chovu máme. Je to 
pýcha a chlouba. Požehnání. Je to závazek, 
o který se musíme starat a hýčkat ho více než 
o psa v jakémkoliv jiném věku. Vím, o čem 
mluvím, neboť našimi životy za těch 20 let, 
co chováme, veteránů prošlo mnoho a stále 
jsou součástí našich životů. A  péče  o zestár-
lou smečku je mnohem náročnější než o tu 
mladou, aktivní. Alespoň tedy v mých očích. 

Náš nejstarší veterán, Daneček, pes 
z našeho chovu, žije sice u mého táty, ale my 
ho často hlídáme a na konci února mu bude 
16 let. Teprve letos v únoru, na prahu svých 
15. narozenin, se mnou ukončil výstavní ka-
riéru. Stále je na svůj věk ve skvělé kondici, 
kdy nejen, že báječně  vypadá, ale navíc má 
i zachovalou mysl, což není u psích seniorů 
vždy samozřejmostí. Stejně jako lidi trápí 
staré psy také demence, ale i různé další ne-
duhy, které dříve či později postihnou většinu 
psích seniorů. Alespoň tedy u našeho pleme-
ne. Daneček se nyní potýká s nemocným 
srdíčkem, pohybovými problémy, které kro-
mě různých doplňků dost výrazně zlepšuje 
librela, a také se u něj objevil nádor varlat. 
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 Inu, nemoci bohužel nechodí po horách 
a ani psům se nevyhýbají. Ani naší nejstarší 
fence Beky, které bylo na začátku září 15 let. 
Ta je ale pravým opakem Danečka – již 
dlouho nevidí, neslyší, často bloudí odnikud 
nikam, po prodělané mrtvici má nekoordino-
vané tiky hlavy a poslední dobou ji trápí ob-
časné epileptické záchvaty. Stejné plemeno, 
stejná péče, podobný věk, ale úplně jiná psy-
chická a fyzická kondice. Není to jen o péči, 
je to ale také o obrovském štěstí. Ne každý 
pes má to štěstí dožít se požehnaného věku 
a navzdory té nejlepší péči občas přijdeme 
o mladé jedince.  

Když na výstavách vidím prezentující se 
veterány, ať už v normálním kruhu nebo 
v tom závěrečném, mnohdy jsem plná dojetí 
nad tím, že i přes šedivé čumáčky, kdy se jim 
stáří vepsalo do výrazu, se stále předvádějí 
s elegancí a křehkostí sobě vlastní. Chci tím 
tedy říct - važme si našich psích seniorů. 
Berme každý nový den po jejich boku jako 
dar a užijme si ho na 100%. Tleskejme jim 
na výstavách a užívejme si jejich přítomnosti. 
Protože změnit se může vše ze dne na den, 
z minuty na minutu. Protože nikdy nevíme, 
jaký den bude ten poslední. A nám pak zby-
dou oči pro pláč, díra v srdci, velká bolest, 
mnoho vzpomínek a… naděje. Naděje na to, 
že jednou se zase potkáme za Duhovým mos-
tem, kde na nás jisto jistě naši věrní psí přáte-
lé čekají. Alespoň já v to doufám a věřím. 

Kristina Kulhánková 
 
Krátké fotografické ohlédnutí  

 

 
Ing. Jan Findejs 

 
Jeseník 1998 

 

 
Dogtrek na 100 km 

 

 
Rok 2012 
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Klubové výstavy v roce 2024 
 

20. dubna PECKA – s titl. Klubový vítěz 
(rozhodčí Milan Krinke a Vendula Rybárová) 

13. července PECKA – Speciálka 
(rozhodčí Miroslav Václavík a Zdeňka Jílková) 

7. září PLUMLOV – Memoriál ing. Findejse 
(rozhodčí Petr Řehánek a Iveta Nováková) 

 
 

Letní týdenní klubová akce 
 

od pátku 12. 7. do neděle 21. 7. 2024 
v Rekreačním areálu Pecka 

 

 
 

Přijďte pobejt! 
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    Přehled mezinárodních výstav psů 2024  

 
27. 01. 2024 Mezinárodní DUO CACIB  BVV Brno 

28. 01. 2024 Mezinárodní DUO CACIB  BVV Brno 

13. 04. – 14. 04. 2024 Mezinárodní Mezinárodní výstava psů - Čes-
ké Budějovice 

České Budějovice 

25. 05. – 26. 05. 2024 Mezinárodní Mezinárodní výstava psů všech 
plemen - CACIB FCI 

Litoměřice 

22. 06. – 23. 06. 2024 Mezinárodní Intercanis - Brno Brno 

17. 08. – 18. 08. 2024 Mezinárodní Interdog Bohemia Mladá Bole-
slav 

Mladá Boleslav 

31. 08. – 01. 09. 2024 Mezinárodní Mezinárodní výstava psů - 
Olomouc 

Olomouc 

14. 09. – 15. 09. 2024 Mezinárodní Mezinárodní výstava psů Kla-
tovy 

Klatovy 

12. 10. – 13. 10. 2024 Mezinárodní Mezinárodní výstava psů - Čes-
ké Budějovice 

České Budějovice 

29. 11. 2024 Mezinárodní TrioCACIB Prague Expo Dog Praha 

30. 11. 2024 Mezinárodní TrioCACIB Prague Expo Dog Praha 

01. 12. 2024 Mezinárodní TrioCACIB Prague Expo Dog Praha 

 

Národní výstavy psů v roce 2024 
 

06. 01. – 07. 01. 2024 Národní Brněnská   BVV Brno 

16. 03. – 17. 03. 2024 Národní Špilberka BVV Brno 

29. 06. – 30. 06. 2024 Národní Národní - Klatovy Klatovy 

20. 07. – 21. 07. 2024 Národní Národní výstava psů - Mladá Boleslav Mladá Boleslav 

07. 12. – 08. 12. 2024 Národní Národní výstava - Vánočka Brno 
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Ohlédnutí za nejdůležitějšími akcemi minulých let 
 

Připomeňme si obrazově pět nejvýznamnějších akcí pro českou kynologii a chodského psa. 
 

25. října 2014 Evropská výstava psů všech plemene BRNO        
 

 
 
6. srpna 2016 Evropská výstava chodských psů – Chodská Lhota 
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Leopold Hykel 

 

 
Vítěz

13. dubna 2019 Zámek Ohrada v Hluboké n/V – předváděčka CHP před zástupci FCI 
Velmi vydařená akce, která podtrhla náš úspěch a podpořila schválení chodského psa, jako 
prozatímně uznané plemeno FCI. 
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30. září 2021 Světová výstava psů – WDS – Brno 
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24. září 2022 - Světová výstava CHP – Chodská Lhota 
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No, nemáme krásné české národní plemeno?  
Pane inženýre Findejsi, určitě byste byl na nás pyšný.   
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